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علاقه مندي اوکراين براي دسترسي به حاشيه 
خليج فارس

مع��اون حمل ونق��ل وزي��ر راه و 
شهرسازي با اشاره به ديدار و مذاکره با 
وزير زيرساخت و حمل ونقل اوکراين 
گفت: وي ايران را يک کش��ور يک 
کشور قدرتمند و تأثيرگذار در منطقه 
خاورميانه خواند و با توجه به اهميت 

ترانزيت کالا به کشورهاي حاشيه خليج فارس تمايل اين کشور براي 
استفاده از پتانسيل مسير هاي ترانزيتي ايران را اعلام کرد. مهرداد 
تقي زاده در گفتگو با وزارت راه و شهرسازي با اشاره به شرکت در 
سلس��له نشس��ت هاي هفته حمل ونقل بين المللي که بنا بر دعوت 
رس��مي وزير زيرس��اخت اوکراين به عنوان ميزبان اين دوره برگزار 
ش��د، اظهار داش��ت: با حضور در نشست عالي وزراي حمل ونقل با 
موضوع اتصال آسيا به اروپا به عنوان نماينده وزير راه و شهرسازي 
ايران حضور يافته و راهکارها و پيشنهادات وزير راه و شهرسازي 
از سوي اين جانب در قالب سخنراني ارائه شده است. وي افزود: در 
روز دوم جلسه  اختصاصي با وزير زيرساخت و حمل ونقل اوکراين 
برگزار شد و پس از بحث و گفتگو پيرامون موضوعات حمل ونقلي 
دو کشور، طرف اوکرايني علاقه مندي خود براي برگزاري کميسيون 
مش��ترک اقتصادي و پيگيري مس��ائل مربوط به ترابري در کميته 
ويژه را مطرح کرد. تقي زاده خاطرنشان کرد: در ادامه موضوعات، 
يکسان س��ازي تعرفه هاي حمل براي فورواردرها در طول مس��ير 
ترانزيتي بين ايران و اوکراين، پتانس��يل  ترانزيت ش��رق-غرب از 

طريق ايران و اوکراين مطرح شد

تخفيف ۸۰ درصدي 
حقوق و عوارض بندري چابهار

مديرکل توافقنامه ها و توسعه بازار سازمان بنادر و دريانوردي از ارائه 
تخفيف تا س��قف ۸۰ درصدي در بخش حقوق و عوارض بندري 
و هزينه هاي مترتب بر کش��تي هاي لاينر بندر چابهار خبر داد. به 
گزارش تسنيم، محمدعلي اصل سعيدي پور با اشاره به تخفيف هاي 
بندري با هدف توسعه سواحل مُکران با مشارکت هند، اظهار کرد: 
استراتژي سازمان بنادر اين است که به غير از ارسال محموله هاي 
ترانزيتي به افغانس��تان، ازبکس��تان و س��اير کشورهاي اين مسير، 
استان هاي شرقي کشور را هم در رساندن کالا از طريق زميني و 
دريايي با کمترين هزينه حمايت کند. وي افزود: با هدف تشويق 
سرمايه گذاران پيشنهاد شده با توجه به نوع سرمايه گذاري تا 9۰ 
درصد اجاره بهاء به حداقل برسد، ضمن اين که تا سقف ۸۰ درصد در 
بخش حقوق و عوارض بندري و هزينه هاي مترتب بر کشتي هاي 
لاينر در بندر چابهار تخفيف داده شود. وي گفت: تخفيف در هزينه 
THC کالاهاي کانتينري تا سقف 9۰ درصد و يدک کشي و لايروبي 
تا سقف 6۰ درصد تخفيف از مهم ترين مشوق هاي سازمان بنادر 

جهت رونق تجارت در بندر اقيانوسي چابهار است.

قيمت بالاي مسکن، دوباره عامل رکود مي شود
نايب رئيس کميس��يون ش��وراها و 
امور داخلي مجلس، افزايش ش��ديد 
قيمت مسکن و اجاره بها را در مدت 
اخير کاذب دانست. امير خجسته در 
گفتگو با خانه ملت با انتقاد از افزايش 
قيمت مس��کن و اجاره بها گفت: با 
توجه به نوسانات نرخ ارز در مدت اخير 

بازارهاي مختلف کشور از جمله مسکن، با تلاطم روبرو شده است. 
اين نماينده مجلس تاکيد کرد: افزايش قيمت مسکن در ماه هاي 
اخير بصورت کاذب رشد داشته که اين موضوع باعث شده متقاضيان 
واقعي مسکن متضرر شوند. وي ادامه داد: بايد پذيرفت ارزش پول 
ملي در مدت اخير با کاهش جدي روبرو شده و بسياري از خانوارها 

توان پرداخت اجاره بهاي سنگين مسکن را ندارند.

اختصاص ۵۰ هکتار زمين به کارگران معدن 
سنگان توسط سازمان زمين و مسکن

مديرعامل س��ازمان ملي زمين و مس��کن از اختصاص ۵۰ هکتار 
زمين جهت ساخت واحدهاي مسکوني کارکنان معادن سنگ آهن 
س��نگان در شهرس��تان خواف خبر داد. به گزارش مهر حميدرضا 
عظيميان در حاش��يه مراس��م امضاي توافق نامه بين سازمان ملي 
زمين و مس��کن و س��ازمان توسعه و نوسازي صنايع معدني گفت: 
اين توافقنامه که در دو فاز ۵۰ هکتاري تعريف شده، حاصل تلاش 
يک ساله سازمان ملي زمين و مسکن و سازمان توسعه و نوسازي 
معادن و صنايع معدني در راستاي حل مشکل مسکن نزديک به 
۱۲ هزار خانوار در اين منطقه محروم بوده است. معاون وزير راه و 
شهرسازي افزود: در واگذاري فاز اول اين زمين ها سعي شده نهايت 
سهولت در همکاري با سازمان توسعه و نوسازي معادن انجام گيرد 
که به همين منظور اين زمين ها به صورت خام و طي قراردادهايي 
با اجاره 99 ساله در اختيار متقاضيان قرار خواهد گرفت. به اين دليل 
که ما مي خواستيم همه سرمايه مجري صرف ساخت و ساز پروژه 
و نه خريد زمين بابت آن ش��ود. وي خاطرنش��ان کرد: توافقنامه در 
دوف��از ۵۰ هکت��اري صورت مي گيرد که در حال حاضر اراضي فاز 

اول در شهرستان خواف آماده واگذاري هستند.

مسکن طي دو ماه متري يک ميليون گران شد!
از فروردين تا خردادماه ۱۳9۷ متوسط قيمت هر متر مربع واحد 
مس��کوني ش��هر تهران 9۸۲ هزار تومان افزايش يافته اس��ت. به 
گزارش ايسنا، بازار مسکن شهر تهران تلاطم وحشتناکي را طي 
دو ماه گذشته تجربه کرد. بعد از آن که قيمت آپارتمان در فروردين 
ماه مقدار اندکي نسبت به اسفندماه ۱۳96 با کاهش مواجه شد و 
۴.۱ درصد افت را تجربه کرد که علت اين نزول قيمتي در آمار، 
پايين بودن تعداد معاملات بوده است، در ارديبهشت و خردادماه 
به يکباره شاهد رشد قيمت ها بوديم. به طوري که ميانگين قيمت 
مسکن شهر تهران از ۵ ميليون و ۵۲۸ هزار تومان در فروردين ماه 
۱۳9۷ به 6 ميليون و ۵۱۰ هزار تومان در خردادماه رسيده است. 
بيشترين رشد قيمت را در مناطق ۵، ۱، ۲، ۳ و ۴ شاهد بوده ايم. 
در منطقه ۵ ميانگين قيمت ها از ۷ ميليون و ۱۵۴ هزار تومان در 
فروردين ماه به ۸ ميليون و ۳۳6 هزار تومان در خردادماه رسيده 
اس��ت. در منطقه ۱ متوس��ط قيمت در فروردين ماه ۱۱ ميليون 
و 6۴۰ ه��زار توم��ان ب��وده ک��ه در خردادماه به ۱۴ ميليون و ۱۸۰ 
هزار تومان افزايش يافته است. در منطقه ۲ قيمت هر متر مربع 
مسکن در فروردين ماه ۸ ميليون و 69۰ هزار تومان بوده که در 
خردادماه به ۱۰ ميليون و 6۵۲ هزار تومان رسيد. متوسط قيمت 
هر متر مربع خانه در منطقه ۳ نيز از ۱۰ ميليون و ۵۲6 هزار تومان 
در فروردي��ن م��اه ب��ه ۱۱ ميليون و ۱۷۳ هزار تومان رس��يده و در 
منطقه ۴ اين ارقام ۵ ميليون و ۸۸۰ هزار تومان و ۷ ميليون و ۱6۱ 
هزارتومان به ترتيب در فروردين و خردادماه بوده اس��ت. برخي 
دفاتر مشاور املاک عنوان مي کنند در خردادماه قيمت ها روزانه 
تعيين مي شد و مالکاني که خانه هاي خود را براي فروش گذاشته 
بودند مرتبا قيمت هاي پيشنهادي را بالا مي بردند. همين موضوع 
باعث ش��د تا در هفته پاياني خردادماه به تدريج تعداد معاملات 
دچار افت شود. طبق آمار رسمي در خردادماه معاملات ۲۲ درصد 
نس��بت به ارديبهش��ت ماه و ۳.۱ درصد نس��بت به خردادماه سال 

قبل کاهش يافت.

دریچه

راه ومسکن

گ�روه راه و مس�کن: دبي��رکل جدي��د س��ازمان اکو با اش��اره به 
ظرفيت هاي اين س��ازمان براي توس��عه تجارت و حمل ونقل در 
کشورهاي عضو گفت: اتصال بنادر خشک به بنادر دريايي، توسعه، 
بهسازي و اقتصادي کردن راه ها، بهبود وضعيت پايانه هاي مرزي 
و کاهش عوارض از جمله مهم ترين توقعات سازمان از اعضاي 
خود است. به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، هادي 
س��ليمان پور، دبيرکل جديد س��ازمان همکاري هاي اقتصادي 
منطقه اي اکو، در شش��مين نشس��ت کارگروه لجس��تيک کشور 
ضمن تش��کر از عباس آخوندي، وزير راه و شهرس��ازي و مهرداد 
تقي زاده، معاون حمل و نقل او به خاطر دعوت از س��ازمان اکو 
در اين نشست گفت: اين سازمان مي تواند ظرفيت هاي خود در 
بخش حمل و نقل را در اختيار بخش خصوصي و بخش دولتي 

اعضاي خود قرار دهد.
سليمان پور با اشاره به بيانيه پاياني وزراي حمل و نقل سال جاري 
در بندر ترکمن باش��ي که نکات برجس��ته همکاري بين اعضا را 
مش��خص کرده اس��ت، افزود: اين بيانيه که در قالب يک سند به 
تصويب رس��يده اس��ت، چند بند مهم دارد. يکي از اين بندها نياز 
کش��ورهاي عضو به ايران و برعکس در اتصال بنادر دريايي به 
بنادر خش��ک اس��ت. وي ادامه داد: از تمام اعضا خواس��ته ايم که 
نيازهاي خود را به کش��ورهايي که دسترس��ي به دريا دارند، يعني 
ايران، پاکستان و ترکيه اعلام کنند. بندرهاي ترکيه و پاکستان 
ظرفيت هاي خود را در اختيار کشورهاي عضو قرار خواهند داد. 
وزير راه و شهرسازي ايران نيز دستور داده ظرفيت هاي بندرعباس 
و چابهار در اختيار س��ازمان قرار داده ش��ود تا س��ازمان از طريق 
مکانيزم ه��اي مذاکراتي خود بس��تر را ب��راي اتصال اين بنادر با 
بنادر خشک ۷ کشور محصور در خشکي فراهم کند. اتصال بنادر 

خشک به بنادر دريايي بايد يکي از اولويت ها در کشور باشد.
دبيرکل جديد سازمان اکو بهبود وضعيت راه ها و راه آهن را از ديگر 
مفاد سند ترکمن باشي دانست و گفت: طبق اين سند مسيرهايي 
که داراي حلقه هاي مفقوده هس��تند، مثل محور رشت-آس��تارا 

در کريدر شمال جنوب، و بخش هايي که نياز به بازسازي دارند 
مث��ل قطع��ه تفتان به کويته، بايد م��ورد توجه ويژه قرار بگيرند. 
وي ادامه داد: تمرکز بر اقتصادي کردن مس��يرهاي موجود نيز 
يک��ي ديگ��ر از اقداماتي اس��ت که بايد ص��ورت بگيرد. به عنوان 
مثال راه آهن قزاقستان-ترکمنس��تان-ايران اقتصادي نيست و 

اين مسير بايد اقتصادي شود.
س��ليمان پور ب��ر ض��رورت تمرکز بر مس��يرهايي که در ترانزيت 
نقش دارند تاکيد کرد و گفت: در حوزه جاده س��ازي بايد تمرکز 
برنامه ريزي بر مسيرهايي که کالا از آن ترانزيت مي شود، باشد. 
در اين صورت جداي از تامين منافع تمام اعضاي س��ازمان اکو، 

سرمايه هزينه شده نيز بازگشت خواهد داشت. وي بهبود وضعيت 
پايانه هاي مرزي را يکي ديگر از ضرورت ها دانست و افزود: مساله 
ديگر عوارض ترانزيت اس��ت. در حال حاضر عوارض خيلي بالا 
است اما بر اساس توافقنامه ترکمن باشي کشورهاي بايد عوارض 

ترانزيت را به حداقل يا صفر برسانند.
سليمان پور ادامه داد: اگر عوارض ترانزيت را حذف کنيم کشور 
خود را در وضعيت فوق العاده اي قرار داديم. اما اگر به اين سمت 
حرکت نکنيم، ظرفيت هاي فوق العاده ژئوپولتيک ايران در حوزه 
حمل و نقل در فاصله کمتر از ۴ يا ۵ س��ال آينده از دس��ت بخش 
خصوصي و دولتي ايران خارج خواهد ش��د. مس��يرهاي حمل و 

نقلي در پيرامون ايران در حال افزايش برتري کيفي نس��بت به 
ايران هس��تند. اين روند اکنون به صورت پاياپاي اس��ت. اما اگر 

ايران حرکت نکند، عقب خواهد ماند.

ازبکستان شريک بالقوه ايران ���
دبي��رکل جدي��د اک��و اس��تراتژي کلي بخش حم��ل و نقل اين 
س��ازمان را س��ازمان شناسايي و اتصال حلقه هاي مفقوده، ايجاد 
هماهنگ��ي بي��ن قواني��ن و مقررات ملي در کش��ورها و افزايش 
ظرفيت هاي سازماني در کشورهاي عضو دانست و گفت: سند ها 
و کنواسيون هاي منطقه اي مهمي در اين زمينه ها وجود دارد. به 
عنوان مثال در حوزه حمل و نقل مي توان به سند TTFA اشاره 
کرد. وي ادامه داد: اين تنها س��ند س��ازمان اس��ت که بيش��ترين 
اعضاي سازمان عضو آن هستند. 9 کشور از ۱۰ کشور عضو آن 
هستند و ازبکستان نيز توافق کرده به اين سند بپيوندد. سليمان پور 
به تحولات مثبت نظام مديريت حمل و نقل در ازبکستان اشاره 
کرد و گفت: شايد يکي از مهم ترين شرکاي منطقه اي ايران در 
آينده بسيار نزديک در حوزه حمل و نقل و تجارت ازبکستان باشد. 
وي افزود: ازبکستان داراي ظرفيت فوق العاده اي است. اين کشور 
تمرکز خود را بر مسير کاشغر-اوشنيجار به تاشکند و مزار گذاشته 
و اعتباري در حدود ۵۰۰ ميليون دلار براي اتصال مزارشريف به 
هرات تامين کرده اند تا از اين طريق شبکه راه آهن خود را به ايران 
متصل کنند. به عقيده من اين کشور مهم ترين شريک ايران در 

بخش اتصال شبکه هاي منطقه اي خواهد بود.
دبي��رکل جديد س��ازمان اکو همچنين درب��اره ظرفيت هاي اين 
س��ازمان براي گسترش تجارت کشورهاي عضو گفت: سازمان 
اکو در مجموع در حدود ۸ ميليون کيلومتر مربع مساحت که ۱۸.۴ 
درصد از مساحت آسيا و ۵.۳ درصد از مساحت کل جهان را تشکيل 
مي دهد. ۴۵۸ ميليون نفر جمعيت در اين منطقه ساکن هستند و 
6۸۸ ميليارد دلار حجم تجارت در اين منطقه است. بنابراين اين 

منطقه بازار مناسبي براي حمل و نقل و تجارت است.

دبیرکل جديد سازمان اکو به کشورهای عضو توصیه کرد:

اتصال بنادر خشک به بنادر دريايی

راهکارهاي کاهش ريسک ساخت و سازپايان پروژه بزرگراه همت تا پايان سالبنگاه ها عامل گراني اخیر مسکن
رئي��س کانون سراس��ري انبوه س��ازان 
اس��تان اصفهان ب��ا انتقاد از دلال بازي، 
واس��طه گري، ايجاد جو رواني از س��وي 
مش��اوران املاک گف��ت: هجوم بدون 
برنامه ري��زي م��ردم به ب��ازار از عوامل 

موثر بر تش��ديد قيمت مس��کن در کشور بوده است. احمد تولا با 
بيان اينکه قيمت مسکن امروز در کشور متاثر از عوامل مختلف 
بالاتر از تصور مردم رش��د پيدا کرده، اظهار کرد: بخش��ي از اين 
افزايش قيمت بطورکاملا طبيعي ونشات گرفته از پنج سال رکود 
در صنعت س��اختمان بوده اس��ت. وي افزود: در طول اين مدت 
متناسب با نياز بازار مسکن واحد مسکوني در مملکت توليد نشد. 
تولا گفت: بدون شک بهم ريختگي نظم عرضه و تقاضا به رشد 

قيمت مسکن دامن زده است.

معاون وزارت راه و شهرس��ازي اعلام 
کرد که ۵6 ميليارد تومان براي تکميل 
بزرگراه ش��هيد همت اختصاص يافت. 
خي��را... خادمي افزود: با اختصاص اين 
اعتب��ار، انتظار مي رود بزرگراه ش��هيد 

همت تا پايان س��ال جاري به بهره برداري برس��د. وي اضافه 
کرد: در مسير اجراي اين پروژه موانعي مانند واحدهاي مسکوني 
و ساير املاک خصوصي وجود دارد که بايد اين املاک تملک 
شود. خادمي ادامه داد: در ۳ ماه گذشته حدود ۵۰ واحد مسکوني 
در مسير اين پروژه خريداري و تخريب شده است. معاون وزير 
راه گف��ت: در مجم��وع پروژه ش��هيد همت ۱6۰ ميليارد تومان 
هزينه دربردارد که ۱۱۰ ميليارد تومان سهم دولت و ۵۰ ميليارد 

تومان ديگر سهم سرمايه گذار بخش خصوصي است.

مدير پژوهشگاه بين المللي زلزله شناسي 
کاه��ش ريس��ک را مبتني ب��ر دو راهکار 
اجراي ممانعت از س��اخت و س��از بر روي 
حري��م گس��ل هاي زلزله و بهره مندي از 
صنعت بيمه عنوان کرد و گفت: توس��عه 

ش��هرها و ايجاد ش��هرهاي جديد نيازمند اعلام حريم گس��ل ها و 
شفاف س��ازي در اين زمينه اس��ت. مهدي زارع درباره اهميت تهيه 
نقش��ه پهنه هاي گس��لي شهر تهران و ساير شهرها، گفت: موضوع 
اعلام حريم گسل هاي فعال و شفاف سازي در مورد آنها، مي تواند در 
شهرسازي، توسعه شهرها و حتي ايجاد شهرهاي جديد گامي موثر 
باشد. وي ادامه داد: با ساماندهي توسعه هاي شهري بر مبناي ممانعت 
از ساخت و ساز بر روي حريم گسل هاي پرخطر، کاهش ريسک رخ 

مي دهد و اينکار مي تواند در افزايش بهره وري، نقش ايفا کند.

مع��اون وزي��ر راه و شهرس��ازي از تعطيلي ۱۲ ش��رکت 
حمل ونقل بار جاده اي به دليل دريافت کميسيون اضافه 
از کاميون داران خبر داد و آخرين اقدامات انجام شده براي 
تحقق خواسته کاميون داران را تشريح کرد. عبدالهاشم 
حسن نيا در گفتگو با تسنيم با اشاره به پيگيري درخواست 
کاميون داران اظهار کرد: خواس��ته کاميون داران به دو 
دسته تقسيم مي شود؛ بخشي از اين خواسته ها در سازمان 
راهداري و حمل ونقل جاده اي در حال پيگيري اس��ت 
و بخش ديگر نيز بيرون س��ازمان اس��ت. وي تصريح 
کرد: بخش دوم نيز به دو دس��ته ديگر تقس��يم مي ش��ود 
که هم به دولت برمي گردد که شامل موضوعاتي نظير 
لاس��تيک، لوازم يدکي و... اس��ت. همچنين س��اختار و 
بيم��ه اس��ت کامي��ون داران که بايد در س��ازمان تامين 
اجتماعي انجام ش��ود. وي با اش��اره به مس��ائل کاميون 
داران در بخش بيروني س��ازمان راهداري و حمل ونقل 
جاده اي افزود: اين بخش مربوط به مجلس است؛ مانند 
قانون مشاغل سخت و زيان آور که کاميون داران انتظار 
دارن��د نماين��دگان مجلس آنرا ب��راي آنها تصويب کند. 
وي بيان کرد: مس��ائل در بخش��ي که مربوط به سازمان 
راهداري اس��ت در حال پيگيري اس��ت؛ به عبارتي دو 
بخش بيروني يعني را از طريق کميسيون هاي مجلس 

و کميس��يون هاي اجتماع��ي پيگيري مي کنيم. اما اجرا 
کننده اصلي سازمان راهداري نيست. وي با بيان اين که 
با اقدامات انجام ش��ده عدالت بين کاميون داران برقرار 
ش��ده اس��ت، افزود: کارگروه ويژه اي ببه پايانه تهران 
فرستاده شد و هر شرکتي که کميسيون اضافه دريافت 
کرده بود -بر اساس بارنامه- بلافاصله کميسيون ماده 
۱۲ تش��کيل و ش��رکت را تعطيل مي کنند. در اس��تان ها 
نيز همين کارگروه تش��کيل ش��ده و در مجموع تاکنون 
۱۲ شرکت به دليل دريافت کميسيون اضافه از کاميون 
داران تعطيل ش��ده اند. معاون وزير راه و شهرس��ازي در 
پايان تاکيد کرد: مدت تعطيلي اين ش��رکت ها از يک تا 

شش ماه است.

۱۲ شرکت حمل ونقل بار تعطيل شد
ن��ادر پس��نده، مدي��رکل امور دريايي س��ازمان بنادر و 
دريانوردي در گفتگو با ايسنا اظهار کرد: پس از نهايي 
ش��دن گزارش حادثه س��انچي دو طرف حاضر در اين 
حادثه طبق موارد حرفه اي و سابقه اي که از تجربه هاي 
قبلي وجود داش��ته، نس��بت به شکايت از يکديگر اقدام 
کردند. به گفته وي، همانطور که در هر تصادفي دو طرف 
دع��وا عليه يکديگر مواضع��ي دارند، در حادثه برخورد 
دو کشتي به يکديگر نيز چنين مسئله اي وجود دارد و 
طرفين به منظور مشخص شدن ميزان دقيق نقش هر 
يک در حادثه و تفاوت هايي که در خس��ارات به وجود 
مي آيد، نسبت به شکايت اقدام مي کنند. مديرکل امور 
دريايي سازمان بنادر و دريانوردي با بيان اينکه در رابطه 
با سانحه سانچي طرف ايراني زودتر نسبت به شکايت 
اقدام کرده، توضيح داد: متاس��فانه اين ابهام به وجود 
آم��د ک��ه در رابطه با اين حادثه ايران از چين ش��کايت 
کرده که اين مسئله به هيچ عنوان درست نيست بلکه 
شرکت ملي نفتکش به عنوان طرف ايراني حاضر در اين 
حادثه از شرکت هنگ کنگي صاحب کشتي کريستال 
در دادگاه اين کش��ور ش��کايت کرده است. پسنده ادامه 
داد: ش��رکت هنگ کنگي نيز در دادگاهي چيني عليه 
طرف ايراني شکايتي را به ثبت رسانده بود که براساس 

عرف موجود در دعاوي بين المللي دريايي با توجه به 
اينکه ايران ابتدا ش��کايتش را ثبت کرده، بررس��ي هاي 
لازم در اين رابطه در دادگاهي انجام مي شود. وي درباره 
دلايل ثبت اين ش��کايات و اهدافي که از اين موضوع 
دنبال مي ش��ود نيز اظهار کرد: اين موضوع کاملا فني 
و حرفه اي اس��ت و دو طرف ش��کايت خود را به منظور 
نهايي ش��دن ميزان خس��ارات به وجود آمده و ميزان 
خس��ارتي که بيمه پرداخت مي کن��د، در اين دادگاه ها 
ش��کايات خود را ارائه مي کنند زيرا حتي اگر درصدي 
در ميزان خسارات تفاوت ايجاد شود، رقم قابل توجهي 
از خسارات که بايد از سوي هر يک از طرفين پرداخت 

شود، به وجود مي آيد.

جزئيات طرح شکايت ايران درباره حادثه سانچي

فرونشست زمین تهران؛ سالي 3۶ سانتیمتر
مدير بخش زلزله و رانش زمين مرکز تحقيقات راه مس��کن و 
شهرسازي گفت: به دليل برداشت گسترده از آب هاي زيرزميني 
در دش��ت هاي تهران، زمين پايتخت از س��ال 9۵ به بعد سالانه 

۳6 سانتيمتر فرونشست داشت.
به گزارش مهر، علي بيت اللهي درباره سابقه فرونشست زمين 
در ايران اظهار داشت: در اکثر دشتها و آبخوان هاي ايران بيش از 
۴۰ سال است که فرو نشست رخ داده؛ هر دشتي که افت سطح 
آب زيرزميني دارد )همه دش��ت هاي ايران( مس��لما فرونشست 

زمين نيز در آنجا در حال رخداد است.
وي با بيان اينکه نرخ فرونشست در بسياري از مناطق مستعد در 
حال گسترش است، افزود: برداشت بي رويه از منابع آب زيرزميني 
کش��ور موجب ش��ده ميزان افت س��اليانه سطح آب سفره هاي 

زيرزميني در اغلب دش��ت هاي کش��ور به حد بحراني برس��د. از 
6۰9 دشت کشور، تا سال ۱۳9۴ تعداد ۳۰9 دشت از نظر توسعه 
برداش��ت آب زيرزميني ممنوعه اعلام ش��ده، ۳۰۰ دشت ديگر 
کشور نيز يا فاقد منابع آب زيرزميني شيرين قابل توجه و يا داراي 

آبهاي شور و فاقد کيفيت مناسب است.
بيت اللهي ادامه داد: ميزان فرونشست در دشت هاي رفسنجان، 
زرن��د، مش��هد و قزوي��ن به ترتيب به مي��زان ۳۰، ۲۵، ۲۵ و ۲۴ 
سانتيمتر بر سال است. نرخ فرونشست زمين در محدوده دشت 
تهران  - شهريار حدود ۱۷ سانتيمتر بر سال بوده که برداشت هاي 
جديد اين ميزان را در سال هاي ۱۳9۰ و ۱۳9۵ به ترتيب حدود 
۲۴ و ۳6 سانتيمتر بر سال نشان مي دهد. منطقه جنوب و جنوب 
غربي تهران يکي از مناطق بسيار مهم است که فرونشست در 

آن گزارش شده است.

وي درب��اره اث��رات فرونشس��ت در گس��تره ته��ران نيز گفت: 
دش��ت هاي جنوب غربي و جنوبي تهران متحمل فرونشس��ت 
قابل ملاحظه اي به ويژه در س��ال هاي اخير ش��ده و مي ش��وند. 
بيشينه فرونشست در دشت شهريار واقع در جنوب غرب تهران 
و دشت ورامين در جنوب شرق پايتخت گزارش شده است. بر 
اساس آمار رسمي تا سال ۱۳9۱ حدود ۵۰ هزار حلقه چاه در استان 
تهران وجود داشته که از فيروزکوه در غرب استان تا اخترآباد در 

شرق و از چرمشهر تا فشم توزيع شده اند.
دبير کارگروه ملي زلزله تصريح کرد: علاوه براين تعداد چاه مجاز 
موجود، چاه هاي غير مجازي نيز وجود دارند که بدون پروانه حفر 
شده اند که تعداد دقيق آنها معلوم نيست ولي با درصد عمده اي 
از چاه هاي مجاز برابري مي کند که به دليل عدم وجود کنترل 
بدون رعايت دبي مجاز و کارشناس��ي ش��ده، اقدام به استخراج 

آب زيرزميني مي کنند. وي تأکيد کرد: س��رعت پمپ در برخي 
موارد موجب ماسه دهي چاه ها و تشکيل حفرات ريز و درشت در 
آبرفت مي شوند که مهاجرت اين حفرات به سطح زمين موجبات 

تشکيل فروچال را فراهم مي سازد.
عضو هيئت علمي مرکز تحقيقات راه، مسکن و شهرسازي درباره 
تاثير فرونشست بر ساختمان ها گفت: بروز فرونشست به دليل 
اينک��ه هي��چ گونه يکنواختي اثر در کاهش تراز زير س��اختمان 
ندارد، موجب کج شدگي و بيرون زدگي سطح ساختمان نسبت 
به س��ازه هاي مجاور خواهد ش��د و اين يکي از نش��انه هاي اين 
پديده به ش��مار مي آيد. از نش��انه هاي ديگر اين پديده مي توان 
به خردشدگي موزاييک، سنگ و يا کف سازي ساختمان ها در 
طبقه پايين به دليل گودشدگي خاک زير پي و نشست ناهمگون 

اشاره کرد.

هواپیماهاي دست دوم گزینه روي میز
پ��س از اع��لام ترام��پ مبني بر خروج دول��ت آمريکا از برجام 
تحريم هاي صنعت هوايي ايران بازگش��ت و هرچند هنوز چند 
هفت��ه ت��ا اجراي عملياتي اين تحريم ها باقي مانده بس��ياري از 
شرکت هاي خارجي براي آينده خود در ايران برنامه ريزي جديد 
کرده اند. دو شرکت ايرباس و بوئينگ پيش از اين اعلام کرده 
بودن��د ک��ه امکان اجرايي کردن ق��رارداد خود با ايران را ندارند 
و مس��ئولان ش��رکت اي تي آر نيز چند روز قبل از ترديدهاي 

جدي شان براي ادامه فروش هواپيما به ايران سخن گفتند.
دو شرکت دولتي ايران اير و آسمان در ايام پس از برجام قرارداد 
خريد ۲6۰ فروند هواپيماي مسافربري را نهايي کرده بودند. در 
طول اين ماه ها ايران اير تنها ش��رکتي ايراني بود که ۱۱ فروند 
هواپيماي جديد خود را از دو شرکت ايرباس و اي تي آر تحويل 
گرفتند. طبق اعلام وزير راه و شهرسازي در زمان آغاز به کار 
رسمي برجام ايران بايد در قالب يک برنامه ۱۰ ساله ۵۰۰ فروند 

هواپيماي مسافربري جديد به ناوگان خود اضافه مي کرد.
نماينده سابق ايران در ايکائو معتقد است با توجه به شرايطي که 
در طول سال هاي گذشته در صنعت حمل و نقل هوايي ايران 
بع��د از ي��ک دوره طولان��ي تحريم به وجود آمده بود اين امکان 

وجود داشت که جز خريد هواپيماهاي نو ديگر نيازهاي کشور 
نيز در اين حوزه با جديت بيشتري دنبال شود. علي اصغر منظري 
در گفتگو با ايس��نا، با اش��اره به اجرايي شدن دوباره تحريم هاي 
آمريکا عليه ايران و مس��دود ش��دن امکان ورود هواپيماهاي نو 
به کش��ور، تاکيد کرد: ظاهرا با ش��روع تحريم هاي جديد بخش 
هوان��وردي بيش��تر از برخي از ديگر بخش ه��اي اقتصاد ايران 
متحمل آس��يب خواهد ش��د، زيرا از يک س��و اين بخش براي 
تامين نيازهاي خود نياز به تعاملات گسترده بين المللي دارد و 
از س��وي ديگر به نظر مي رس��د براي دوران بازگشت تحريم ها 

برنامه ريزي دقيقي انجام نداده است.
معاون سابق سازمان هواپيمايي با بيان اين که به نظر مي رسد 
ايرلاين هاي ايراني در طول ماه هاي گذش��ته تنها نس��بت به 
نهايي کردن قرارداد خريد هواپيماهاي نو اقدام کرده اند، گفت: با 
پيش بيني و آينده نگري مي توانستيم در کنار خريد اين هواپيماها 
نسبت به تامين هواپيما با عمر کمتر و خريد مقدار قابل توجهي 
قطعات و وسائل مورد نياز هواپيماهاي موجود لااقل براي مدتي 
نيازهاي کشور در اين حوزه را برطرف کنيم ولي در عمل به نظر 
مي رسد براي هيچ يک از مسائل امروز برنامه ريزي مشخصي 

به وجود نيامده اس��ت. به گفته وي، در هر حال فعالان صنعت 
حمل و نقل هوايي ايران موظفند ش��رايط امروز به وجود آمده 
را مديريت کنند تا در دوران تحريم صنعت هوايي ايران امکان 

فعاليت داشته باشد.
منظري با اشاره به تسهيلاتي که دولت مي تواند به شرکت هاي 
هواپيماي��ي در ط��ول اي��ن دوره اعطا کن��د، اظهار کرد: يکي از 
اين تس��هيلات قطعا در دور زدن موانع موجود براي تامين ارز 
ايرلاين هاست، زيرا در بسياري از موارد هزينه هاي شرکت هاي 
هواپيمايي با ارزهاي خارجي پرداخت مي شود. از سوي ديگر با 
توجه به تجربيات قبل مي توان با تغييراتي که در برخي قوانين 
اجرايي مي شود مشکلات موجود در اين حوزه را کاهش داد تا 
ايرلاين ها بتوانند منابع مالي خود را به تامين هواپيما و قطعات 
لازم اختصاص دهند. نماينده سابق ايران در ايکائو با بيان اين که 
ش��رکت هاي ايراني در حال حاضر دو مس��ير متفاوت پيش روي 
خود دارند، توضيح داد: يکي از آنها تامين هواپيماهاي جديد با 
عمر کمتر که در بازار موجود هستند خواهد بود و ديگر مراجعه 
به توليد کنندگان هواپيما در کش��ورهايي که مش��مول تحريم 
نمي ش��وند يا توليدات ش��ان توان دور زدن تحريم هاي آمريکا 

را خواهد داشت.
وي ادامه داد: به نظر مي رس��د در حال حاضر در دس��ترس ترين 
و همچني��ن ارزان تري��ن گزينه پيش روي ما ورود هواپيماهاي 
با عمر کمتر اس��ت البته در اين مس��ير بهتر اس��ت به س��مت 
هواپيماه��اي کوچک ت��ر حرکت کنيم. البت��ه در بلندمدت نيز 
مي تواني��م تفاهم نامه هاي��ي را با برخي توليد کنندگان به امضاء 
برسانيم که براي ايران هواپيماهايي با در نظر گرفتن استانداردها 
ب��ه وج��ود بياورند. منظري خاطر نش��ان کرد: در اين حوزه بايد 
سياس��ت هاي کلان کش��ور در زمان هاي غيرعادي همچون 
تحري��م که در دس��تور کار ق��رار گرفته در اين حوزه نيز اجرايي 
ش��ود ت��ا با به عمل آوردن آنه��ا در حرکت صنعت هوايي ايران 

وقفه اي به وجود نيايد.


